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Tematické a personálńı výhledy pracovǐst’ AV

Na žádost Akademické rady byl vypracován dokument, který shrnuje současné představy o
vývoji Astronomického ústavu na nejbližš́ıch sedm let. Pozornost byla věnována převážně
následuj́ıćım bod̊um:

a) předpokládané či nezbytné proměny ve výzkumném zaměřeńı vědeckých týmů pra-
covǐstě s ohledem na vývojové trendy v jednotlivých oborech, nové tematické směry
výzkumu a utlumovaná témata a ovšem i s ohledem na bod b);

b) věkový profil pracovǐstě, jeho proměnu ve zvažovaném obdob́ı a konkrétńı kroky, které
ústav učińı pro personálńı zajǐstěńı výzkumu, vč. reálného odhadu jejich efektivity;

c) zajǐstěńı student̊u v doktorských programech, a pokud nemáte akreditaci, jak ji źıskáte;

d) předpokládané strukturálńı změny uvnitř ústavu, př́ıpadně spojeńı s jinými pracovǐsti;

e) prostorové a př́ıstrojové nároky či rezervy a investičńı nároky na zabezpečeńı př́ıstro-
jového vybaveńı či na stavebńı úpravy.

Dokument, který přetiskujeme, připravil ředitel ústavu a projednala ho a schválila Vě-
decká rada AsÚ.

Astronomický ústav AV ČR

Výhled do budoucnosti počátkem roku 2002 s ohledem ke stavu astronomie a astrofyziky v
ČR v procesu zapojováńı do projekt̊u v rámci Evropského výzkumného prostoru.

Podává: Prof. RNDr. Jan Palouš, DrSc. — ředitel ústavu

Východiskem jsou existuj́ıćı výzkumné programy Astronomického ústavu AV ČR, které bu-
dou rozv́ıjeny a propojovány s mezinárodńımi projekty předevš́ım v rámci EU. Snahou je
spojováńı pracovńıch skupin do větš́ıch tematicky zaměřených celk̊u zahrnuj́ıćıch odborńıky
z r̊uzných institućı v ČR a zahranič́ı. Jedná se hlavně o propojeńı s projekty Evropské kos-
mické agentury (ESA), projekty velkých př́ıstroj̊u na Kanárských ostrovech a o zapojeńı
do kĺıčových projekt̊u Evropské jižńı observatoře (ESO). Členstv́ı v těchto celoevropských
organizaćıch doposud překračuje finančńı možnosti ASÚ.

1. Fyzika Slunce: tradičně silná skupina, která použ́ıvá p̊uvodńı data v optickém a
radiovém oboru pořizovaná převážně v Ondřejově (HSFA 1 a 2, patrolńı služba, 10 m
radioteleskop, RT3, RT4) nebo na Kanárských ostrovech. Pozorováńı ze zemského
povrchu jsou kombinována s měřeńımi umělých družic prováděnými bud’ našimi př́ı-
stroji (X-ray detektor na americké vojenské družici) nebo přej́ımanými z jiných satelit̊u
(SOHO, HESSI).
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a) V současnosti je dokončována přestavba slunečńıch spektrograf̊u HSFA 1 a 2,
které nahrad́ı starš́ı mnohokamerovou slunečńı laboratoř. Činnost tohoto př́ıstroje
bude během následuj́ıćıch let ukončena. Během následuj́ıćıch 7 let hodláme mo-
dernizovat ondřejovskou soustavu radioteleskop̊u. Také budeme udržovat v plném
provozu slunečńı patrolńı službu. Hlavńım ćılem během následuj́ıćıch 7 let je me-
zinárodńı projekt GREGOR. Jedná se o stavbu 1.5 m slunečńıho dalekohledu
na Kanárských ostrovech (ve spolupráci s konsorciem německých výzkumných
institućı). Daľśım záměrem bude účast na kĺıčovém vesmı́rném projektu ESA
- Solar Orbiter. Nutnou součást́ı rozvoje je postupný r̊ust výpočetńıch kapacit
potřebných jak ke zpracováńı velkých objemů dat tak i k náročným simulačńım
výpočt̊um.

b) Pracovńı skupina fyziky Slunce je kompetentńım partnerem v kĺıčových projek-
tech GREGOR a Solar Orbiter. Předpokladem z̊ustává př́ıliv mladých vědeckých
pracovńık̊u, kteř́ı se budou pod́ılet jak na pozorováńıch v Ondřejově, tak i na
Kanárských ostrovech.

c) V rámci spoluakreditace ASÚ a MFF UK v doktorském studijńım programu
Astronomie, astrofyzika a teoretická fyzika, a v rámci dohody o spolupráci s MU
Brno.

d) V roce 2000 došlo k rozděleńı jednoho odděleńı a přičleněńı pracovńık̊u do exis-
tuj́ıćıch pracovńıch skupin. V rámci AV by bylo možno uvažovat o těsněǰśı spo-
lupráci s pracovńımi skupinami ÚFA a GFÚ na tématu kosmického počaśı.

e) Prostorové nároky mohou být uspokojeny v rámci observatoře v Ondřejově. Bude
třeba vynaložit 15-20 mil. Kč na budováńı př́ıstroj̊u (GREGOR a Solar Orbiter).

2. Fyzika horkých hvězd: Silná pracovńı skupina, která využ́ıvá 2 m dalekohled v
Ondřejově. V předchoźım obdob́ı došlo k elektronizaci naváděńı dalekohledu na ćıl
a dalekohled byl vybaven elektronickým CCD detektorem. Ve spolupráci s Landess-
ternwarte Heidelberg byl využ́ıván spektrograf HEROS. Během následuj́ıćıch 7 let
bude vybudován Ondřejovský Ešeletový Spektrograf (OES), který bude základńım
př́ıstrojem pro pořizováńı spekter horkých hvězd s vysokou disperźı. Důležitým ćılem
je propojeńı 2 m dalekohledu v Ondřejově s daľśımi evropskými dalekohledy středńı
tř́ıdy (2-4 m), se kterými bude možno sd́ılet pozorovaćı čas a zapojovat mladé vědecké
pracovńıky. Tato Evropská śıt’ se začala rozv́ıjet v rámci programu EU RP5 (projekt
OPTICON). Skupina 2 m dalekohledu je zahrnuta v návrhu rozš́ı̌reńı tohoto projektu
v rámci programu EU RP6 s názvem COMET. Zkušenosti při pozorováńı s 2 m dale-
kohledem a s daľśımi teleskopy evropské śıtě COMET budou pr̊upravou k projekt̊um
zahrnuj́ıćım pozorováńı s největš́ımi 10 m dalekohledy ENO na Kanárských ostrovech
nebo ESO v Chile.

a) Je nezbytné źıskat př́ıstup na velké 10 m dalekohledy. 2 m dalekohled v Ondřejově
bude sloužit jako pr̊upravný př́ıstroj, bez kterého neńı možno źıskat zkušenosti
pro použ́ıváńı největš́ıch př́ıstroj̊u. Nezastupitelná role 2 m dalekohledu spoč́ıvá
také v dlouhodobých systematických pozorováńıch vybraných horkých hvězd.

b) Problémem je nedostatek pozorovatel̊u a mladých vědeckých pracovńık̊u.

c) Doktorandi jsou źıskáváni v rámci spoluakreditace ASÚ a MFF UK a v rámci
smlouvy o spolupráci s MU Brno.

d) Skupina 2 m dalekohledu by mohla být těsněji propojena se skupinou astrofyziky
vysokých energíı.

e) Prostorové požadavky budou řešeny v rámci Observatoře Ondřejov. Na vybu-
dováńı OES a daľśı rozvoj oboru je třeba źıskat během následuj́ıćıch 7 let cca
12-15 mil. Kč.
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3. Fyzika meteor̊u: Úspěšným projektem je Evropská bolidová śıt’, která se rozkládá na
územı́ ČR (10 stanic), Německa, Nizozemı́, Slovenska a Rakouska (celkem 45 stanic). V
současné době prob́ıhá testováńı automatických celooblohových kamer, které by měly
postupně zaměnit dosavadńı.

a) Skupina použ́ıvá Evropskou śıt’ bolidových kamer, spektrálńı kameru, soustavu
televizńıch detektor̊u a meteorický radar v Ondřejově.

b) Pracovńı skupinu je nutno doplnit o mladé vědecké pracovńıky dostatečně vysoké
úrovně.

c) V rámci doktorského studia na MFF UK a MU Brno.

d) Neplánujeme.

e) Prostorové nároky budou uspokojeny v rámci Observatoře Ondřejov. Během
následuj́ıćıch 7 let si tento program vyžádá cca 12-15 mil. Kč.

4. Asteroidy a bĺızkozemńı objekty (NEO): Skupina použ́ıvá 65 cm dalekohled v
Ondřejově, jehož programem je fotometrie asteroid̊u.

a) Vědecké zaměřeńı je správné, př́ıpadné změny vyjdou z aktuálńıch potřeb tohoto
rychle se rozv́ıjej́ıćıho oboru, zvláště se zaměřeńım na NEO.

b) Nutným předpokladem budoućıho rozvoje je začleněńı mladých vědeckých pra-
covńık̊u.

c) V rámci doktorského studia na MFF UK a MU Brno.

d) Skupina těsně spolupracuje s Astronomickým ústavem UK, skupiny by bylo možné
těsněji propojit.

e) Prostorové nároky je možno uspokojit v rámci Observatoře Ondřejov. Během
následuj́ıćıch 7 let bude třeba na rozvoj pozorováńı asteroid̊u vynaložit 3-5 mil.
Kč.

5. MIMOSA: Během uplynulých let byl v rámci grantového projektu GA ČR zbudován
satelit MIMOSA pro přesné měřeńı zrychleńı během pohybu satelitu ve výškách 300-
800 km nad zemským povrchem. Satelit by měl být vypuštěn do vesmı́ru koncem
letošńıho roku a v letech 2003-2005 provádět měřeńı na oběžné dráze.

a) V obdob́ı následuj́ıćım po vypuštěńı satelitu na dráhu kolem Země je třeba za-
jistit př́ıjem dat na pozemńı stanici ÚFA v Panské vsi. Dále pak zpracováńı dat
a jejich vědeckou interpretaci vedoućı k návrhu nového modelu vrstev vysoké at-
mosféry Země. Dosavadńı technicky zaměřenou skupinu bude třeba přeorientovat
na vědecké zaměřeńı.

b) Nutnou podmı́nkou je př́ıchod mladých vědeckých pracovńık̊u.

c) Doktorský studijńı program MFF UK a MU Brno.

d) Skupina bude v́ıce spolupracovat s Ústavem fyziky atmosféry a Výzkumným cen-
trem dynamiky Země.

e) Prostorové nároky budou řešeny v rámci Observatoře Ondřejov. Vypuštěńı dru-
žice, které je smluvně zajǐstěno s konsorciem Eurockot za 750 000 EURO z
prostředk̊u MŠMT, a provoz družice si vyžádá daľśıch cca 3-5 mil. Kč.

6. Astrofyzika vysokých energíı: Skupina se pod́ıĺı na projektu Integrál, který je
jedńım z kĺıčových projekt̊u ESA. Součást́ı zaměřeńı skupiny je i podpora tohoto pro-
jektu pozorováńım z pozemských dalekohled̊u v Ondřejově a ve Španělsku.

a) Jedná se o perspektivńı projekt, problémem však je dobudováńı, uvedeńı do chodu
a obsluha pozemských př́ıstroj̊u.
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b) Na projektu se pod́ıĺı řada student̊u UK, MU a ČVUT, kteř́ı však muśı nejprve
dostudovat magisterské event. doktorské studium, aby se mohli stát vědeckými
pracovńıky.

c) Doktorský program MFF UK a MU Brno.

d) Těsněǰśı spojeńı se skupinou horkých hvězd u 2 m dalekohledu.

e) Prostorové nároky budou řešeny v rámci Observatoře Ondřejov. Finančńı nároky
budou činit 15-20 mil. Kč.

7. Rotace Země, astrometrie: Jediný př́ıstroj této skupiny, PZT, nevyžaduje velké
finančńı náklady. Skupina použ́ıvá údaje z mnoha observatoř́ı v rámci mezinárodńı
služby rotace Země a také se pod́ıĺı na vyhodnocováńı výsledk̊u astrometrického sate-
litu HIPPARCOS. Skupina je součást́ı Výzkumného centra dynamiky Země.

a) Skupina zvažuje možnost mezinárodńı spolupráce v rámci projektu astromet-
rického satelitu GAIA.

b) Problémem je zajǐstěńı mladš́ıho pozorovatele u PZT.

c) V rámci doktorských programů MFF UK, MU Brno, TU Dresden a ČVUT Praha.

d) Propojeńı se skupinou MIMOSA a GO Pecný.

e) Prostorové nároky budou řešeny v rámci Observatoře Ondřejov a pražského pra-
covǐstě ASÚ. V následuj́ıćıch 7 letech si provoz PZT vyžádá 0.5 - 1 mil. Kč.

8. Galaktická a extragalaktická astronomie: Skupina pražského pracovǐstě ASÚ
źıskává a hodlá źıskávat data z r̊uzných př́ıstroj̊u (2 m dalekohled v Ondřejově, da-
lekohledy začleněné do projektu COMET, př́ıstroje observatoře ENO na Kanárských
ostrovech, ESO, 100 m radioteleskop v Effelsbergu, Německo; radioteleskop Dwinge-
loo, Nizozemı́; VLA - Nové Mexiko, USA). Data jsou zpracovávána a porovnávána
se simulacemi na poč́ıtač́ıch. Skupina buduje poč́ıtačový cluster VIRGO pro rychlé
výpočty.

a) Postupné změny v zaměřeńı skupiny budou vycházet z nových údaj̊u o vývoji
galaxíı z velkých pozemských a vesmı́rných dalekohled̊u.

b) Skupina je poměrně mladá, vedoućı vědecký pracovńık, dva post doktorandi, tři
doktorandi. Předpokládáme postupné rozšǐrováńı skupiny až na 10 post dokto-
rand̊u.

c) Doktorský studijńı program MFF UK, MU a ze zahranič́ı.

d) Eventuelńı těsněǰśı propojeńı s Astronomickým ústavem MFF UK.

e) Prostorové nároky budou řešeny v rámci pražského pracovǐstě ASÚ. Budováńı
poč́ıtačového clusteru si vyžádá během následuj́ıćıch 7 let 2-3 mil. Kč.

9. Nebeská mechanika a dynamika těles slunečńı soustavy: Ústav bude i nadále
podporovat teoreticky a výpočetně zaměřené discipĺıny jako je nebeská mechanika a
dynamika těles slunečńı soustavy. Rozvoj těchto discipĺın je podmı́něn r̊ustem v oblasti
výpočetńı techniky.

Výpočetńı technika: Rozvoj všech discipĺın podle bodu 1-9 je podmı́něn výkonnou
výpočetńı technikou, která bude pr̊uběžně inovována a rozšǐrována. Předpokládáme, že za
t́ımto účelem bude během následuj́ıćıch 7 let třeba vynaložit 10-15 mil. Kč.

Byty: Obt́ıžným problémem nastupuj́ıćı generace mladých vědeckých pracovńık̊u z̊ustává
ńızká platová úroveň a těžkosti s bydleńım. Během následuj́ıćıho sedmiletého obdob́ı bude
nutné řešit obnovu bytového fondu včetně ubytoven a noclehárny pro pozorovatele.
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Návštěva předsedkyně Akademie věd v Ondřejově

V pátek osmého února přijela na prvńı oficiálńı návštěvu Astronomického ústavu předsed-
kyně AV ČR Doc. RNDr. Helena Illnerová, DrSc., spolu s mı́stopředsedou AV Ing. Vla-
dimı́rem Nekvasilem, DrSc., a RNDr. Tomášem Růžičkou, CSc., tajemńıkem mı́stopředsedy
AV ČR pro oblast věd o neživé př́ırodě.

Setkáńı proběhlo u čtvercového stolu ve staré zasedaćı mı́stnosti v Kosmické laboratoři,
zúčastnilo se ho 13 pracovńık̊u ústavu. Asi hodinová diskuse se nesla v přátelském a uvol-
něném duchu, a byl to opravdu rozhovor, ne monolog ze strany předsedkyně AV či ředitele
ústavu a tiché nasloucháńı ze strany ostatńıch zúčastněných. Ze začátku se mluvilo hlavně
o výzkumu prob́ıhaj́ıćım na ústavu a postaveńı AsÚ v rámci Akademie, ale brzy se hovor
stočil k tematice mladých vědeckých pracovńık̊u, źıskáváńı nových student̊u a spolupráce
s vysokými školami. Na závěr bylo zmı́něno světelné znečǐstěńı a zákon o ochraně ovzduš́ı,
který byl v té době po odmı́tnut́ı v Senátu a před daľśım projednáváńım v Poslanecké
sněmovně Parlamentu ČR. Doc. Illnerová jménem biolog̊u vyslovila souhlas s omezováńım
světelného znečǐstěńı (i když ji k tomu, pravda, vedly jiné d̊uvody než astronomické), a
zd̊uraznila význam stř́ıdáńı světla a tmy pro živé organismy.

Ze zasedaćı mı́stnosti se pańı předsedkyně s doprovodem odebrala na střechu Kosmické
laboratoře, kde za silného větru vyslechla výklad J. Borovičky spojený s předváděńım
prvńıho prototypu automatické bolidové kamery. Ze střechy se hosti odebrali do mı́stnosti
skupiny mikroakcelerometru. Výklad L. Sehnala a R. Peřestého se týkal fyzikálńıho prin-
cipu př́ıstroje, jeho realizace na satelitu MIMOSA, př́ıpravy startu i očekávaného př́ınosu pro
zpřesněńı modelu vysoké atmosféry. Následoval oběd v ondřejovské j́ıdelně, který všem velmi
chutnal. Odpoledne navšt́ıvila pańı předsedkyně s doprovodem mı́stnost patrolńı služby
Slunce s odborným výkladem P. Heinzela, M. Karlického, F. Zlocha a T. Vaňka. Na závěr
návštěva shlédla 65 cm dalekohled pro výzkum asteroid̊u s výkladem P. Pravce a před roz-
loučeńım ještě alespoň zvněǰsku spatřila modernizované budovy HSFA 1 a 2.

Pańı předsedkyni AV ČR se na Observatoři v Ondřejově velmi ĺıbilo a loučili jsme se
slovy, že mnoho ještě zbývá k předvedeńı, a proto bude nutné přijet znovu.

J. Palouš, S. Ehlerová

Invence 2001

Výstava INVENCE 2001 byla součást́ı Dn̊u vědy a techniky 2001 (v rámci této akce prob́ıhaj́ı
např. Dny otevřených dveř́ı na ústavech Akademie). Hlavńım pořadatelem výstavy byl jako
každý rok AMAVET, Asociace pro mládež, vědu a techniku.

Zajǐstěńım prezentace našeho ústavu na Invenci byli letos pověřeni pracovńıci skupiny
galaxíı odděleńı dynamické astronomie S. Ehlerová, P. Jáchym, A. Růžička a R. Wünsch.
Stejně jako loni jsme dostali k dispozici stánek 2x3 metry. I výzdoba byla hodně podobná
té loňské: na stěnách panely z Kosmické laboratoře, na stole model MACKA. Dále jsme
promı́tali videokazety o ústavu a na notebooku ukazovali fotografie jednak historické z
doby budováńı observatoře, jednak současné. Z ne úplně jasných d̊uvod̊u byl k našemu
výstavńımu prostoru připojen malý koutek, kde vystavoval Ústav analytické chemie, takže
někteř́ı návštěvńıci pravděpodobně źıskali dojem, že na Astronomickém ústavu se měř́ı ob-
sah cukr̊u v ovocných št’ávách a naopak, že Ústav analytické chemie vypoušt́ı družice, ale
celkově toto “sjednoceńı” bylo možná i ku prospěchu věci, protože Dr. Přibyla z ÚACH věděl
o výzkumu kosmických materiál̊u a daľśıch obdobných technických záležitostech asi v́ıc než
naši (přinejmenš́ım někteř́ı) demonstrátoři. A my jsme se aspoň poučili o zp̊usobech měřeńı
cukr̊u ve št’ávách, mléku, v́ınu apod.

Kromě Astronomického ústavu se výstavy Invence zúčastnilo daľśıch asi deset ústav̊u
Akademie, převážně z prvńıho a druhého vědńıho oboru (třet́ı vědńı obor byl zastoupen
pouze Ústavem pro klasická studia). Dále vystavovaly vysoké školy, Domy dět́ı a mládeže,
středńı školy a několik málo pr̊umyslových podnik̊u.
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O prezentaci našeho ústavu byl poměrně velký zájem. Přicházeli samozřejmě ti, kteř́ı se
o astronomii zaj́ımaj́ı sami od sebe (obvykle se ptali na novinky z astronomie a astrofyziky).
Velkou pozornost budil projekt Mimosa, model MACKA přilákal spousty lid́ı (stejně jako
daľśı družice — Magiony, které vystavovala ÚFA). Hodně návštěvńık̊u projevilo zájem o
videokazety (nejenomže se vydrželi d́ıvat docela dlouho, ale ptali se, jestli by si je nemohli
p̊ujčit v knihovně ústavu – možná bychom o tom mohli pouvažovat). Obecně se mi zdálo,
že úroveň “public relations” našeho ústavu je, v akademickém měř́ıtku, vysoká.

Je samozřejmě těžké ř́ıct, které stánky či exponáty byly nejúspěšněǰśı, ostatně při vysta-
vováńı vědeckých výsledk̊u by nemělo j́ıt o vněǰśı efekt (i když výstava Invence je sṕı̌se o
prezentaci ústavu než výsledk̊u, a nav́ıc většinu návštěvńık̊u tvoř́ı školńı mládež). K nej-
navštěvovaněǰśım exponát̊um patřil robotický fotbalový tým Robohemia (VUT, Fakulta
elektrotechniky a komunikačńıch technologíı), z akademických pak Magiony (ÚFA) a náš
MACEK, model Národńı seismické śıtě (interaktivńı exponát “Vyrob si své vlastńı země-
třeseńı”, GFÚ) a v̊ubec všechny vystavované př́ıstroje, pokud pracovaly.

Výstava Invence 2001 slouž́ı primárně k seznámeńı veřejnosti (a hlavně mládeže) s exi-
stenćı a praćı vědeckých pracovǐst’ a tohoto účelu snad bylo letos v př́ıpadě našeho ústavu
dosaženo. Vedleǰśım produktem je utužováńı přátelských vztah̊u s jinými vystavovateli (at’
už daľśımi ústavy Akademie či úplně jinými subjekty), i tento úkol byl splněn.

S. Ehlerová

Informace z vedeńı ústavu

• Dne 22.11. se konaly malé atestace, kterých se zúčastnilo 8 pracovńık̊u. Všichni byli
přeřazeni do vyšš́ı tř́ıdy nebo kategorie.

• V souvislosti s př́ıpravou GA IAU 2006 navšt́ıvil Astronomický ústav ve dnech
17.-22.11. generálńı tajemńık IAU H. Rickman spolu s O. Engewoldem a M. Orine.

• V rámci akademického projektu tzv. startovaćıch byt̊u pro mladé vědecké pracovńıky
byla J. Kašparové přidělena garsoniéra v Lysolaj́ıch. Nájemńı smlouva je uzav́ırána na
jeden rok s možnost́ı prodloužeńı až max. na 6 let.

• Rozpočet na rok 2002 byl sestavován na základě výsledk̊u hodnoceńı ústav̊u. Astro-
nomický ústav (spolu s Matematickým ústavem a část́ı Fyzikálńıho ústavu) se umı́stil
v kategorii nejvyšš́ı, což nám vylepšuje finančńı situaci.

• Dne 12.12. se konal XIX. Akademický sněm. Jeho hostem byl také mı́stopředseda
vlády ČR Dr. Rychetský, který prohlásil, že [česká] věda je na dobré úrovni a jej́ı
citovanost stále roste. Nicméně se vládě nepodařilo naplnit jej́ı usneseńı a proto docháźı
ke sńıžeńı výdaj̊u na výzkum a vývoj z 0.62% HDP v roce 2001 na 0.54% HDP v roce
2002.

• V roce 2002 bude vyhlášen rámcový program 6 EU. Tematicky se do čtyř hlavńıch
směr̊u nevejdeme (rámcový program je zaměřen hlavně na aplikačńı výzkum). Zbývá
horizontálńı směr (Zlepšeńı lidského potenciálu).

• Ve vnitřńım konkurzu AsÚ na investičńı prostředky byly přiděleny následuj́ıćı
částky: 185 tis. Kč na automatizaci kamer Evropské bolidové śıtě, 80 tis. Kč na detek.
kameru (R. Hudec), 500 tis. Kč na inovaci poč. serveru sluneč. odděleńı, 60 tis. Kč na
modernizaci rádiového spektr. sluneč. odděleńı, 150 tis. Kč na bezdrátové ovládáńı 2m
dalekohledu, 160 tis. Kč na generátor přesného času (DA), 120 tis. Kč (+ 150 tis. Kč z
Výzkumného centra dynamiky Země) na rozvoj PC-clusteru VIRGO (DA), 140 tis. Kč
na datový projektor (DA), 70 tis. Kč na video (MPH), 122 tis. Kč na poč́ıtač SUN
(MPH), 515 tis. Kč na modernizaci centrálńıho serveru v Ondřejově, 290 tis. Kč na
centrálńı switch (z toho 270 tis. Kč poskytnuto z investic dř́ıve přidělených slunečńımu
odděleńı). AsÚ dále přisṕıvá na grant P. Pravce (31 tis. Kč) a J. Vondráka (20 tis. Kč).
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Neinvestičńı prostředky byly přiděleny na inovaci poč. serveru sluneč. odděleńı (140
tis. Kč), software pro satelit MIMOSA (73 tis. Kč), IDL (DA, 70 tis. Kč), klimati-
zace pro cluster VIRGO (DA, 50 tis. Kč), knihovna (236+40 tis. Kč). Celkově bylo z
prostředk̊u ústavu rozděleno 2 443 tis. Kč investičńıch a 609 tis. Kč neinvestičńıch.

• Ve fialových projektech byly uděleny následuj́ıćı částky: 830 tiśıc Kč pro Ondřejovský
ešeletový spektrograf, 1.8 mil. Kč na automatizaci Evropské bolidové śıtě, 1.9 mil. Kč
na modernizaci sluneč. dalekohled̊u. V konkurzu AV ČR bylo přiděleno 70 tis. Kč na
detekčńı kameru (R. Hudec).

• 14.2. schválila Poslanecká sněmovna zákon o ochraně ovzduš́ı v p̊uvodńı verzi, ve které
je definováno světelné znečǐstěńı. 27.2. byl zákon podepsán prezidentem republiky.
Vedeńı v této souvislosti upozorňuje pracovńıky ústavu, aby nechodili kácet stožáry
veřejného osvětleńı, nerozb́ıjeli žárovky na Hradě a nesfukovali sv́ıčky na hrobech,
přestože to od nich veřejnost podle ohlas̊u v tisku očekává.

ZE SEMINÁŘŮ ÚSTAVU

Seminář odděleńı meziplanetárńı hmoty 5. listopadu 2001

Novinky z odděleńı MPH

30.9. odešel z ústavu Jan Florian a nahradila ho Helena Hodanová. Zabývá se fotografickými
a organizačńımi pracemi ve spojitosti s bolidovou śıt́ı. Od 1.11. byl na 20% úvazek přijat
Martin Jeĺınek. Těžǐstě jeho práce je na teleskopu BART. Pavel Koten obhájil 8.10. disertačńı
práci na téma “Světelné křivky slabých meteor̊u” (vedoućı J. Borovička). Jan Štrobl obhájil
diplomovou práci na téma “Zpracováńı dat z CCD monitoru ROTSE University of Michi-
gan” (vedoućı R. Hudec). Úspěšně proběhlo v srpnu pozorováńı Perseid videokamerami,
radarem, fotografickými kamerami a radiometrem. Byly zaznamenány i meteory s výškami
začátku mezi 130-160 km a potvrdilo se, že tento dosud nevysvětlený fenomén neńı typický
jen pro Leonidy. Zásluhou P. Přidala byla zvýšena citlivost radiometru (celooblohového fo-
toelektrického detektoru s hustým vzorkováńım), takže nyńı je již schopen zachytit rychlé
meteory už od -2 magnitudy. V meteorickém radaru je ve zkušebńım provozu prvńı digitálńı
výstup, který bude sloužit k měřeńı rychlosti meteor̊u. Celooblohové bolidové kamery byly v
pr̊uběhu ř́ıjna přestěhovány z domečku na plošině do nové pozorovatelny na střeše kosmické
laboratoře, kde je mnohem lepš́ı výhled až k obzoru. Po odstraněńı technických problémů
s čidly srážek a oblačnosti bylo zahájeno dlouhodobé testováńı prototypu automatické bo-
lidové kamery. Pozorovaćı program na 65-cm dalekohledu využ́ıvá od května novou kameru
vybavenou tenkým CCD čipem, který zvýšil dosah o cca 0,5 magnitudy a umožnil rutinně
detekovat objekty do V=20,5, č́ımž se také zvýšila přesnost fotometrie. Tento systematický
program měřeńı světelných křivek bĺızkozemńıch planetek ve spolupráci s AÚ UK přinesl
několik pozoruhodných výsledk̊u. Byl odhalen velký monolitický rychle rotuj́ıćı asteroid 2001
OE84. Jde o prvńı takový př́ıpad, všechny ostatńı známé monolitické asteroidy jsou menš́ı
než cca 200 metr̊u, tento má asi 1 km v pr̊uměru. Dále byl nalezen nový binárńı asteroid 2001
SL9 a pozorován asteroid 1999 KW4, na jehož binaritu jsme měli podezřeńı již loni, ale teprve
letos byla spolehlivě potvrzena radarem. Doplňkovým programem je sledováńı v Ondřejově
objevených asteroid̊u. Celkem již zde bylo objeveno přes 700 asteroid̊u, oč́ıslováno je dosud
168 z nich. Robotický dalekohled BART je v denńım provozu, celkem již bylo źıskáno a ana-
lyzováno přes 4000 zkušebńıch CCD sńımk̊u. Vědecké těžǐstě je v detekci gama záblesk̊u a
v optické analýze vysokoenergetických zdroj̊u. Na provozu dalekohledu se významně pod́ıĺı
skupina student̊u astrofyziky a informatiky MFF UK. Pokračuj́ı práce na projektu ESA
INTEGRAL. Testovaćı data pro palubńı experiment OMC poskytuje širokoúhlá kamera
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př́ıstroje BART. Zúčastnili jsme se řady mezinárodńıch konferenćı. P. Pravec přednesl zva-
nou přednášku o rotaci planetek na konferenci Asteroids 2001 v červnu v Palermu (Itálie).
P. Spurný a J. Borovička přednesli zvané referáty o zářeńı meteor̊u ve vysokých výškách a o
pádu meteoritu Morávka na konferenci Meteoroids 2001 v srpnu v Kiruně (Švédsko). Široký
ohlas měl článek a referát V. Šimona na konferenci v USA o barvách a sv́ıtivostech dosvit̊u
gama záblesk̊u.

J. Borovička, vedoućı odděleńı MPH

Analýza světelných křivek slabých meteor̊u

Pavel Koten

V rámci práce byly studovány světelné křivky a atmosférické dráhy 238 meteor̊u patř́ıćıch
k hlavńım meteorickým roj̊um i ke sporadickému pozad́ı. Pr̊uběh světelné křivky se lǐśı
meteor od meteoru, ale obecně jsou pro většinu meteor̊u bĺızké křivkám symetrickým, tedy s
maximem jasnosti v bĺızkosti středu zářivé trajektorie. To je v souladu s modelem “prachové
koule”. Mezi jednotlivými meteorickými roji existuj́ı rozd́ıly, Leonidy jsou nejv́ıce křehké,
naopak Geminidy nejv́ıce kompaktńı. Výšková data ukazuj́ı mı́rný nár̊ust počátečńı výšky s
rostoućı fotometrickou hmotnost́ı pro Leonidy, Perseidy a Orionidy, zat́ımco pro Geminidy je
tato veličina konstantńı. Výšky maxima jasnosti a konce meteoru se opět chovaj́ı v souladu
s výše zmı́něným modelem. Podobné chováńı nevykazuj́ı sporadické meteory srovnatelné
počátečńı rychlosti.

Seminář stelárńıho odděleńı 3. prosince 2001

Novinky ze stelárńıho odděleńı

Od 1. července 2001 nastoupila do stelárńıho odděleńı na 40% úvazek jako pozorovatelka
Lenka Šarounová. Tým pozorovatel̊u doplnil od 1. zář́ı 2001 nový pracovńık Luděk Řezba.

V obdob́ı od minulého semináře stelárńıho odděleńı se konaly tři obhajoby disertačńıch
praćı pracovńık̊u stelárńıho oddělěńı. 15. srpna 2001 obhájil v AsÚ v Ondřejově RNDr. Petr
Hadrava, CSc. doktorskou disertačńı práci ”Spektroskopie dvojhvězd” a byl mu udělen titul
DrSc. 27. zář́ı 2001 obhájil na Př́ırodovědecké fakultě MU v Brně Mgr. Jǐŕı Krtička doktor-
skou disertaci ”Hydrodynamika hvězdného větru” a 8. ř́ıjna 2001 obhájil na Matematicko-
fyzikálńı fakultě UK v Praze Mrg. Miroslav Šlechta doktorskou disertaci ”Star-Disc Inter-
action in Active Galactic Nuclei”. Oběma byl udělen titul PhD.

Stelárńı odděleńı navšt́ıvili v rámci pozorovaćıho programu skupiny HEROS Thomas
Rivinius (ESO) a Monika Maintz (Heidelberg). Oba proslovili přednášku na mimořádných
celoústavńıch seminář́ıch.

1. listopadu 2001 byl kv̊uli závadě na modrém kanále odpojen od 2m dalekohledu ešeletový
spektrograf HEROS a začalo pozorováńı pomoćı nového CCD chipu ve spektrografu v coudé
ohnisku. Prvńı výsledky ukazuj́ı, že se jedná o mimořádně kvalitńı detektor.

J. Kubát, vedoućı stelárńıho odděleńı

Star-Disc Interaction in Active Galactic Nuclei

Miroslav Šlechta

Seminář se týká interakce satelitu s akrečńım diskem v jádru aktivńıch galaxíı, což je
téma, kterému jsem se věnoval ve své dizertačńı práci.

Řešeným problémem je pohyb satelitu (hvězdy s parametry podobnými Slunci) v rovině
advekčńıho akrečńıho disku.

V prvńı části podávám přehled efekt̊u, které se berou v úvahu. Dominantńım efektem
je samozřejmě gravitace centrálńıho tělesa (supermaśıvńı černé d́ıry). K daľśım diskuto-
vaným efekt̊um patř́ı hydrodynamický odpor plynného prostřed́ı disku, který brzd́ı pohyb
satelitu a navád́ı jej na nižš́ı a nižš́ı dráhy, dále gravitačńı vliv disku jako malá porucha ke
gravitaci centrálńıho tělesa, a př́ıpadně pseudo-Newtonovská korekce gravitačńıho p̊usobeńı

8



centrálńıho tělesa. Posledńım efektem, jehož vliv je však pouze stručně nast́ıněn, je otázka
dynamického (gravitačńıho) třeńı.

Ve druhé části prezentuji výsledky numerického modelu. Ukazuje se, že výrazný vliv
na vývoj orbitálńıch element̊u satelitu má př́ımé hydrodynamické třeńı, zat́ımco gravitace
disku a pseudo-Newtonovská korekce centrálńıho potenciálu reprezentuj́ı malé poruchy a
lze je ve většině př́ıpad̊u zanedbat. Efekt, který nemuśı být zanedbatelný, však zp̊usobuje
gravitačńı třeńı; tento efekt je však diskutován prozat́ım ne zcela konzistentně, protože model
gravitačńıho třeńı v prostřed́ı akrečńıho disku zat́ım neńı self-konzistentně vyvinut.

Seminář odděleńı dynamické astronomie 14. ledna 2002

Novinky z odděleńı dynamické astronomie

Od posledńıho řádného semináře odděleńı (17.9. 2001) organizovalo odděleńı DA mimořádný
seminář 10.12.2001, kde host odděleńı profesor Habing z Leidenu přednesl přednášku “ AGB
stars as tracers of stellar populations”. J. Vondrák a C. Ron se zúčastnili 23.9-28.9. v Bruselu
konference ”Journées systèmes de référence spatio-temporels”, kde se spoluautory z Francie
a Rakouska přednesli společný referát. J. Vondrák se zde účastnil i zasedáńı ř́ıd́ıćıho výboru
IERS, jehož je předsedou. J. Palouš navšt́ıvil 14.-22.10. Eurokonferenci “Evolution of galaxies
II” na ostrově La Reunion (Francie), kde byl členem SOC a přednesl referát, 23.-26.10. se
zúčastnil workshopu “The Gould’s belt”(ESO, Garching, SRN), kde přednesl přednášku a
4.-10.11. pracoval v Observatoire de Paris s F. Combes na společném projektu týkaj́ıćım se
srážek galaxíı. Zde měl také seminář o tvorbě hvězd v galaxíıch. J. Vondrák se 4.-5.11 účastnil
slavnostńı inaugurace velkého laserového gyroskopu na stanici Wettzelt a B. Jungwiert byl
v listopadu na zimńı škole “Chemický vývoj vesmı́ru” na La Palmě.
Zahraničńımi hosty odděleńı DA byla F. Combes z Pař́ıže (seminář v Ondřejově. 17.9.),
Jean Souchay (Pař́ıž) 28.10.-8.11., oba v rámci spolupráce s CNRS. V listopadu u nás byl
pět dńı J. Kouba (Geodetic Survey Canada) - spolupráce v oboru kombinace pozorováńı
parametr̊u rotace Země r̊uznými technikami. J. Kouba se zúčastnil semináře k výroč́ı 100 let
od narozeńı profesora E. Buchara. Odděleńı též navšt́ıvil H. Habing z Nizozemı́ (již zmı́něný
seminář 10.12.). Ústav navšt́ıvili funkcionáři IAU H. Rickman, O.Engewold a M. Orine 17.-
20.11 v rámci př́ıpravy 26. Valného zasedáńı IAU, které je připravováno na r.2006 do Prahy.
Jejich pr̊uvodci byli J. Palouš a J. Vondrák.
V rámci př́ıpravy poč́ıtačového clusteru v odděleńı byly začátkem ledna dodány server a dva
uzly, každý se dvěma procesory AMD XT 1500MHz, SWITCH Planet FSD a daľśı součásti
a v př́ı̌st́ıch měśıćıch bude tento systém zprovozňován. Touto činnost́ı se budou zabývat
hlavně R. Wünch a B. Jungwiert s využit́ım zkušenost́ı z Ústavy fyzikálńı chemie, kde již
podobný systém pracuje.

M. Šidlichovský, vedoućı odděleńı dynamické astronomie

Dynamika objekt̊u Kuiperova pásu

Miloš Šidlichovský

Bude podán přehled současného chápáńı dynamické struktury Edgeworthova-Kuiperova
pásu. Jde o objekty nacházej́ıćı se za oběžnou dráhou Neptunu. Řada z nich je podobně jako
Pluto v resonanci 2/3 s Neptunem a přednáška by měla ukázat, jak daľśı resonance včetně
sekulárńıch ovlivňuj́ı strukturu tohoto pásu, u kterých objekt̊u je možno očekávat transport
do vnitřńıch část́ı slunečńı soustavy v podobě krátkoperiodických komet a jak takový vývoj
dráhy vypadá na základě numerických simulaćı. V závěru uvedu představy o vzniku tohoto
pásu a otázky, na které zat́ım odpovědi neznáme a bude třeba je hledat. Jde o aktuálńı
tematiku, protože prvńı objekt tohoto pásu (pomineme-li Pluta samotného) objevili Jewitt
a Luu v roce 1992. Počet známých transneptunovských objekt̊u (TNO) rychle roste, dnes
známe 490 TNO a nav́ıc 88 Centaur̊u tj. objekt̊u mezi Jupiterem a Neptunem, které už byly
poruchami vypuzeny z Kuiperova pásu a z některých z nich vzniknou komety Jupiterovy
rodiny.
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Seminář slunečńıho odděleńı 4. února 2002

Novinky ze slunečńıho odděleńı

V rámci př́ıpravy podklad̊u pro AV ČR, týkaj́ıćıch se výzkumných projekt̊u na př́ı̌st́ıch 7
let, byl v odděleńı zpracován přehled aktuálńıch vědeckých problematik a koncepce rozvoje
př́ıstrojové techniky. Podrobný materiál lze źıskat v sekretariátu odděleńı, zde uvád́ıme
stručný výtah.

Vědecké programy slunečńıho odděleńı jsou realizovány v rámci tř́ı tématických okruh̊u,
které byly vymezeny při posledńım hodnoceńı ústavu. Souhrnně se jedná o výzkum slunečńı
atmosféry a heliosféry s praktickým výstupem pro kosmické počaśı (Space Weather). Hlavńı
okruhy jsou:

• Struktura a dynamika slunečńı atmosféry

• Eruptivńı procesy ve slunečńı atmosféře

• Heliosféra a kosmické počaśı

Tyto projekty zahrnuj́ı jednak teoretické studie v oblasti fyziky plazmatu, magnetohyd-
rodynamiky a přenosu zářeńı, a dále analýzu a interpretaci dat z pozemńıch i kosmických
dalekohled̊u. Kromě možnost́ı źıskat špičková pozemńı pozorováńı např. na Kanárských
ostrovech (uved’me studium jemné struktury skvrn), rozv́ıj́ı odděleńı i stávaj́ıćı př́ıstrojovou
základnu na observatoři v Ondřejově. Ćıle jsou dva: realizovat řadu speciálńıch pozorováńı,
která vyžaduj́ı tzv. “dedicated instrument” jež je pr̊uběžně k dispozici (např. výzkum sluneč-
ńıch erupćı), a dále př́ıprava na pozorováńı velkými dalekohledy včetně zaškolováńı mladých
pracovńık̊u. Ve výhledu do budoucna nehodláme v Ondřejově budovat nové dalekohledy (s
ohledem na ne př́ılǐs optimálńı klimatické podmı́nky), ale chceme udržovat stávaj́ıćı př́ıstroje
na moderńı technické úrovni, předevš́ım v oblasti detekčńı techniky (CCD apod.). S t́ım také
bylo přistoupeno k rekonstrukci dvou horizontálńıch slunečńıch dalekohled̊u se spektrografy
typu HSFA, které se nacházej́ı v sadu pobĺıž 8m kopule. Modernizace bude dokončena v
tomto roce. HSFA1 bude využit pro speciálńı spektropolarimetrická pozorováńı, HSFA2 je
koncipován jako mnohokamerový (celkem 5 CCD kamer) spektrograf nové generace, který
postupně nahrad́ı stávaj́ıćı mnohokamerový systém (MFS) ve slunečńı budově, pracuj́ıćı od
konce 50-tých let. HSFA1 již nebude nadále použ́ıván jako klasický rutinńı magnetograf,
magnetická pole však budou měřena v rámci speciálńıch pozorovaćıch programů (kampańı,
i mezinárodńıch).

Na ondřejovské observatoři již mnoho let úspěšně pracuje systém rádiových slunečńıch
spektrograf̊u s rozsahem frekvenćı 0.8 - 4 GHz. Aby však bylo možné konkurovat technolo-
gickému rozvoji v zahranič́ı, je nutné přistoupit k modernizaci těchto př́ıstroj̊u. V prvé fázi se
jedná o spektrograf RT5 umı́stěný v sadu a pracuj́ıćı na frekvenci 0.8 - 2 GHz. Konkrétně se
jedná o zvýšeńı časového, frekvenčńıho a dynamického rozlǐseńı až o jeden řád. Po dokončeńı
HSFA by se tedy jednalo o daľśı větš́ı př́ıstrojový projekt v odděleńı.

Z domku na plošině byl nedávno přemı́stěn do slunečńı budovy (plošina na střeše)
slunečńı automatický koronograf. Dalekohled je mechanicky funkčńı, je však třeba oživit,
př́ıpadně opravit, elektroniku automatického ovládáńı. Po instalaci CCD video systému bude
tento př́ıstroj zařazen jako součást patrolńı služby.

Slunečńı odděleńı se dále pod́ıĺı na rozsáhlé rekonstrukci německého věžového daleko-
hledu GREGOR na Tenerife. Ćılem přestavby je vybudovat zat́ım největš́ı slunečńı dale-
kohled na světě o pr̊uměru zrcadla 1.5 m. Do projektu jsme zapojeni s finančńı podporou
grantu MŠMT a po dokončeńı budeme mı́t nárok na př́ıslušný pod́ıl pozorovaćıho času po
celou dobu existence dalekohledu. To je jistě zaj́ımavá perspektiva předevš́ım pro mladé
kolegy.

Co se týče kosmických projekt̊u, slunečńı odděleńı se pod́ıĺı na kosmickém výzkumu ve
třech rovinách:
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• Vývoj a výroba kosmických př́ıstroj̊u: V současnosti již dva roky úspěšně pracuje
na palubě americké družice MTI český RTG spektrometr, vyrobený firmou Space
Devices v Praze. Do budoucna existuje možnost našeho př́ımého zapojeńı do kĺıčového
evropského slunečńıho projektu Solar Orbiter (ESA), a to v rámci nové iniciativy
PECS spolupráce ESA s některými zeměmi východńı Evropy. Solar Orbiter by měl
startovat zhruba do 10 let.

• Aktivńı účast našich pracovńık̊u na kosmických projektech jako např. Associate Sci-
entist SOHO (ESA-NASA) nebo ESSEX (NASA), pozorováńı a využit́ı dat v rámci
ćılených mezinárodńıch spolupraćı (SOHO, Yohkoh, HESSI).

• Využit́ı obecně dostupných dat z r̊uzných kosmických experiment̊u (SOHO, TRACE,
Yohkoh, HESSI, Solar-B).

K zajǐstěńı všech těchto projekt̊u bude ve slunečńım odděleńı instalován nový výkonný
server COMPAQ se čtyřmi procesory a operačńı pamět́ı až 16 GB, včetně značné diskové
kapacity. Server bude pracovat pod operačńım systémem Linux (varianta UNIXu), bude
instalováno v́ıceuživatelské prostřed́ı IDL, kompletńı software SolarSoft (mezinárodńı stan-
dard pro zpracováńı kosmických i pozemńıch dat ), kompilátory atd. Poč́ıtač bude využit i
pro paralelizaci numericky velmi náročných úloh.

P. Heinzel, vedoućı slunečńıho odděleńı

Modelováńı dynamických proces̊u ve slunečńıch erupćıch

Michal Varady

Slunečńı erupce jsou největš́ı exploze ve slunečńı soustavě. Podle některých teoretických
model̊u erupćı, jsou dynamické procesy, které prob́ıhaj́ı v erupčńıch smyčkách, d̊usledkem
interakce vysokoenergetických svazk̊u částic (elektron̊u a proton̊u) s klidným plazmatem ve
slunečńı atmosféře. Tento scénář je základem nově vyvinutého hybridńıho numerického kódu,
který unožňuje modelovat odezvu slunečńı atmosféry v erupčńıch smyčkách na jej́ı bombar-
dováńı vysokoenergetickými svazky částic a následný časový vývoj plazmatu ve smyčkách.
V př́ıspěvku bude představen tento nový numerický kód a některé výsledky simulaćı. Dále
budou prezentovány prvńı výsledky částečného propojeńı představeného kódu s non-LTE
kódem pro výpočet profil̊u chromosférických vod́ıkových čar.

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Blahopřejeme

50. narozeniny oslavila 1.11. Mgr. Alice Heinzelová (slunečńı odděleńı).

Personálńı změny

31.12. ukončil pracovńı poměr Frantǐsek Janoušek (d́ılna). Na jeho mı́sto nastoupil od 1.12.
Pavel Vávra.
28.2. ukončil pracovńı poměr Ing. Stanislav Fischer, CSc. (slunečńı odděleńı).
1.3. odcháźı do d̊uchodu Josef Havelka (stelárńı odděleńı), bude dál zaměstnán v ústavu na
zkrácený úvazek.

Informace Astronomického ústavu AV ČR rediguj́ı Soňa Ehlerová a Petr Pravec. V elektronické
podobě jsou dostupné na World Wide Web na URL http://www.asu.cas.cz/asu-info/, starš́ı č́ısla
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pak na anonymńım ftp na adrese asu.cas.cz (147.231.104.1) v adresáři /pub/informace-asu.
Uzávěrka tohoto č́ısla byla 26. února 2002.
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